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رویدادها

پیام شهردار تهران به دومین 
سوگواره هنرهای نمایشی »خمسه«

محمدباق��ر قالیباف در پیامی 
به دومین س��وگواره هنرهای 
نمایش��ی »خمس��ه« عنوان 
ک��رد دس��ت اندرکاران ای��ن 
رویداد فرهنگی با فهم عمیق 
حساسیت های این موضوع زمینه همکاری همه 
اقش��ار هنری جامعه را فراهم آورند. در بخش��ی 
از متن پیام ش��هردار تهران آمده اس��ت:» تاریخ 
شیعه تاریخ سرایش»حماسه« و »سوگ« است؛ 
حماسه ای که امام حسین)ع( در تاریخ به پا کرد 
و سوگ فرونشستن بزرگ ترین سرداران شرافت 
و پای��داری در کاروان عاش��ورا، م��ا باید با چنین 
پیشینه ای به زندگی و شعائر خود بنگریم، نگاهی 
ک��ه جنگ ح��ق و باطل را با ف��راز و فرودهایش 
برای مان روایت کن��د، نگاهی که بود و نبود ما و 
همه جهان اطراف مان را تفس��یر کند و آنگاه به 
خود بیاییم که از »کجا« آمده ایم و آمدنمان بهر 
چه بوده است. سوگواره خمسه، باید پیام سرایش 
این دو لحظه »حزن« و »هزم« را در جویبار فکر و 
اندیشه ما تعالی بخشد، حزنی که »عالمی دگر« را 
پی ریزی می کند و در جست وجوی داد و دادگری، 
با روایت های تظلم خواهانه بشریت را به فکر وادارد. 
و البته هزمی که فروتنانه، بزرگ منش��ی امامان 
شیعه)ع( را با دیگران، از هر دسته و گروه و نژاد و 
قومی شریک کند. این »هزم عاشورایی« نباید در 
زمان و زمین شیعیان محدود باقی بماند، بلکه باید 
به مانند چشم انداز گسترده ای از تلاش انسانی، بر 
پرده چشم جهانیان بنشیند و پیوند ظلم و جهل را 

به مثابه »درد مشترک« تجلی بخشد«.

»فیلم  منا... بی برگشت!« 
کلید می خورد

با صدور پروانه ساخت فیلم »منا... بی برگشت!« 
به نویسندگی و کارگردانی فرید ولی زاده از سوی 
شورای پروانه ساخت سازمان سینمایی همزمان 
پیش تولید این فیلم آغاز شده و بعد از ایام صفر 
این فیلم جلوی دوربین خواهد رفت. به گزارش 
فارس، »منا... بی برگش��ت!« به زاویه جدیدی از 
فاجعه منا براساس قصه ای مس��تند می پردازد. 
هم اکنون پیش تولید این فیلم در موسسه فوژان 
فیلم  در حال پیگیری اس��ت و با انتخاب برخی 
عوامل این فیلم و تکمیل شدن سایر عوامل، بعد 
از ایام صفر جلوی دوربین خواهد رفت. داس��تان 
»منا... بی برگش��ت!« در رابطه با  تدارک مراسم 
ولیمه حاج محسن توسط خانواده اش است که در 
حین این تدارک اتفاقاتی رخ می دهد. همچنین 
در این فیلم در کنار شخصیت های واقعی داستان 
از بازیگران دیگری در شکل گیری این فیلم برای 
به تصویر کشیدن هر چه بهتر روایت قصه و حس 

عمیق  مخاطب  استفاده خواهد شد. 

حضور خمسه و مهرانفر در جمع 
»۱۷۵ غواص«

فیلم س��ینمایی »۱۷۵ غواص« به کارگردانی 
س��عید چاری در حال��ی به زمان کلی��د خوردن 
نزدیک می ش��ود که قرار است علیرضا خمسه و 
احمد مهرانفر، 2 بازیگر مطرح سینما و تلویزیون 
با ایفای نقش��ی متفاوت در این فیلم بازی کنند.  
به گزارش سینماپرس، قرار است علیرضا خمسه 
کمدین مطرح سینما و تلویزیون در این فیلم نقش 
پدر ۴ شهید را بازی کند که خود پس از شهادت 
آخرین فرزندش در جبهه های نبرد حق علیه باطل 
حضور پیدا می کند؛ همچنین احمد مهرانفر نیز 
که با سریال پرطرفدار »پایتخت« توانسته بیش از 
گذشته بین مخاطبان به محبوبیت دست پیدا کند 
قرار است در »۱۷۵ غواص« در نقش متفاوت یک 
روحانی ظاهر شود که برای او تجربه ای نو محسوب 
می ش��ود.  این در حالی اس��ت که پیش از این از 
پرویز پرس��تویی، بازیگر مطرح س��ینمای کشور 
به عن��وان یکی از بازیگران اصل��ی »۱۷۵ غواص« 
نام برده می شد که حمید فرخ نژاد به تازگی جای 
او را گرفت��ه و غیر از او هنرمندانی همچون پولاد 
کیمیایی، دانیال عبادی، مهدی باقربیگی، فرشید 
نوابی و س��یدجواد هاشمی نیز حضور دارند. البته 
گویا خمس��ه و مهرانفر هنوز قراردادی را با عوامل 
این فیلم امضا نکرده اند و قرار اس��ت پس از توافق 
نهایی اسامی آنها همراه با بازیگران جدید به صورت 

رسمی توسط تیم تولید فیلم منتشر شود.

پوچ بودن رؤیای آمریکایی به 
ایران می رسد

رمان »مارتین درسلر: داستان یک رویاپرداز 
آمریکایی« اثر استیون میلهاوزر با ترجمه زهرا 
اسماعیلی نژاد منتشر می ش��ود. رمان »مارتین 
درسلر: داستان یک رویاپرداز آمریکایی« ماجرای 
زندگی س��رمایه  گذار جوان و خوشبینی به نام 
مارتین درسلر را در اواخر قرن ۱9 در نیویورک 
روایت می کند. شخصیتی که بین رویا و واقعیت، 
دیوانگی و بلندپروازی، هنر و صنعت دس��ت وپا 
می زن��د و حس محکوم به فناب��ودن در روانش 
ش��کل می گیرد تا اینکه در انته��ای رمان، این 
سفر مسحورکننده به قلب رویاپرداز آمریکایی به 

پایانی تلخ می رسد. 

فراخوان دومین جشنواره فیلم و 
عکس با موضوع بحران آب

براساس فراخوان شرکت در دومین جشنواره 
فیلم و عکس »گزارش یک نگرانی«، مهلت ارائه 
آثار به این جش��نواره، ۱۵ دی ماه به پایان خواهد 
رسید. این دوره جشنواره با شعار »نگاه مردمی به 
بحران کمبود آب« و در قالب فیلم و عکس موبایل 
برگزار خواهد ش��د. توجه دادن عمومی به ارزش 
والا و بی بدی��ل آب، جایگاه اجتماعی، فرهنگی و 
معنوی، ارزش اقتصادی و نقش استراتژیک آب، 
لزوم اصلاح الگوهای مصرف و ترسیم نگرانی ها و 
اثرات مخرب بحران کمبود آب، زمینه هایی است 
که ارائه آثار به دبیرخانه جش��نواره در قالب این 
اهداف تعریف ش��ده اس��ت. این جشنواره توسط 
ش��رکت آب و فاضلاب استان تهران با مشارکت 
برنامه تلویزیونی »س��ه شو« شبکه سوم سیما و 
ش��رکت »آس��ان پرداخت« و با حمایت سازمان 
فرهنگی - هنری شهرداری تهران و شبکه نسیم 

برگزار خواهد شد.

لاله افتخاری، عضو کمیسیون فرهنگی مجلس 
شورای اسلامی:

عدم اکران »آوازهای سرزمین 
من« بازی در زمین دشمن است

عضو کمیس��یون فرهنگی مجلس ش��ورای 
اسلامی با اشاره به اینکه باید از آثار ارزشی نظیر 
»آوازهای سرزمین من« حمایت شود، گفت: عدم 
اک��ران و حمایت چنین آثاری، بازی مس��ؤولان 
در زمین دش��من اس��ت.  به گزارش فارس، لاله 
افتخاری، عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای 
اسلامی درباره عدم حمایت لازم از فیلم سینمایی 
»آوازهای سرزمین من« به عنوان تنها اثر سینمایی 
علیه داعش اظهار داشت: مدتی قبل فیلم بسیار 
زیبا و ارزش��ی »آوازهای سرزمین من« را دیدیم 
و البت��ه چندی قبل نیز در دیدار با اعضای هیأت 
مدیره بنیاد روایت درباره این فیلم و اهمیت دیده 
شدن آن در شرایط فعلی صحبت شد. وی افزود: 
به اعتقاد من باید توجه ویژه ای به فیلم های ارزشی 
شود، چرا که سینمای ما اصولاً سینمای ارزشی 
اس��ت و اگر موضوعاتی غیر از موضوعات ارزشی، 
انقلاب اس��لامی و... مورد حمایت ویژه قرار گیرد 
باید متعجب ش��د. این عضو کمیسیون فرهنگی 
مجلس ادامه داد: س��اخت این فیلم جای افتخار 
و حمایت دارد و باید اقدامات لازم در حمایت این 
قبیل آثار از س��ینماگران ص��ورت گیرد. از طرف 
دیگر نیز نباید تنها از هنرمند بخواهیم نس��بت 
به مس��ائل واکنش نش��ان دهد. اگر یک قرارگاه 
فرهنگی برای حمایت از آثار ارزشی داشته باشیم 
دیگر هنرمندی نیست که به خاطر عدم حمایت ها 
گلایه کن��د. افتخاری در ادامه تصری��ح کرد: در 
واقع ع��دم حمایت ها که گلایه ه��ای هنرمندان 
را در پ��ی دارد به دلیل عدم اس��تراتژی و وجود 
یک قرارگاه فرهنگی اس��ت و اگر فیلم سینمایی 
»محمدرسول الله)ص(«  س��اخته و اکران شد به 
دلیل حمایت های جانبی از این اثر بود و اگر این 
حمایت ها وجود نداشت، معلوم نبود سرنوشت این 

فیلم ارزشمند به کجا می رسید.

نادر مشایخی، رهبر ارکستر فیلارمونیک تهران:
مشغول مطالعه درباره نوحه ها هستم

رهبر ارکس��تر فیلارمونیک ش��هر تهران در 
تش��ریح تازه ترین فعالیت های ای��ن مجموعه، از 
اقدام��ات خود برای ثبت و ضبط نوحه های قدیم 
عهد قاجار در قالب چند بسته موسیقایی خبر داد. 
این آهنگساز و رهبر ارکستر با اشاره به فعالیت های 
اخیر خود افزود: هدف من از مطالعه نوحه ها این 
است که براس��اس نوحه ها، آثار موسیقایی آماده 
کنی��م ک��ه در آن نوحه خوان همراه با ارکس��تر 
کارهایی را متناسب با حال و هوای اشعار بخواند 
که حتم دارم آثار خوب و ارزشمندی خواهد بود.  
وی در بخش دیگری از صحبت هایش با اشاره به 
فعالیت های اخیر ارکستر سمفونیک تهران گفت: 
ارکستر سمفونیک تهران یک حرکت صعودی را 
آغاز کرده که امیدوارم شرایط مالی اجازه استمرار 

فعالیت های آن را بدهد. 

 تمدید فراخوان جشنواره 
هنری - ادبی باغ موزه دفاع مقدس

به دلیل اس��تقبال از جش��نواره هنری- ادبی 
باغ موزه دفاع مقدس و درخواست های متعدد برای 
تمدید جشنواره، مهلت ارسال آثار به این جشنواره 
تا پایان آذرماه تمدید ش��د.  اصغر رضوانی، مدیر 
روابط عمومی و امور بین الملل باغ موزه دفاع مقدس 
از تمدید فراخوان جشنواره هنری- ادبی باغ موزه 
دفاع مقدس خبر داد و گفت: به دلیل اس��تقبال 
از جش��نواره هنری- ادبی باغ م��وزه دفاع مقدس 
و درخواس��ت های متعدد برای تمدید جشنواره، 
مهلت ارس��ال آثار به این جشنواره تا پایان آذرماه 
تمدید ش��د. وی با اعلام این خب��ر تصریح کرد: 
جشنواره هنری- ادبی باغ موزه دفاع مقدس و ترویج 
فرهنگ مقاومت در موضوعات نقاش��ی، داستان 
کوت��اه، خاطره و نامه ای به والدین ش��هدا برگزار 
می ش��ود. مدیر روابط عموم��ی و امور بین الملل 
باغ موزه دفاع مقدس اظهار داشت: هنرمندان باید 
آثار نقاشی خود را با درج مشخصات و شماره تلفن 

به آدرس دبیرخانه جشنواره ارسال کنند. 

مرتضی اسماعیل دوست: بشارت بهشت 
می دهد ب��وی لحظه های همج��واری با 
نور و روشنایی و دلدادگی. در همجواری 
ب��ا آخرین روزه��ای ماه صفر ک��ه ایامی 
حزن انگی��ز را در دل خ��ود ج��ای داده 
است، به ش��ب هایی از نمایشی رسیدیم 
که نمایانگر خواب س��رخوش ها در هلال 
ماه قدرتنمایی اس��ت. ره توش��ه سفری 
خفته در فراموشی که خاموشی انسانیت 
را به دنبال داشته است. نمایش »نسیان« 
روایت واقعه ای از صحن مفسدانه یزید بن 
معاویه تا به سرزمین غدیران بوده که در 
این میان به مس��اله نفوذ در برخی افراد 
غفلت زده پرداخته می ش��ود. از تماشای 
نمایش »نس��یان« در س��الن اصلی برج 
آزادی به گفته های محمدرضا مداحیان، 
کارگردان اثر رسیدیم که از آوای دغدغه ها 

بر صحنه تماشا سخن راند.
 پ�س از اج�رای نمایش »غب�ار« با چه 

اندیش�ه ای و از چ�ه زمان�ی به فکر اج�رای نمایش 
»نسیان« افتادید؟

از هم��ان ایام فاطمیه که اج��رای »غبار« انجام 
شد، گفت وگوهایی مبنی بر ادامه یافتن این نمایش 
ش��کل گرفت و از فروردین ماه امسال نشست هایی 
با دوس��تان موسسه فرهنگی بشارت برای به صحنه 
آوردن دوب��اره نمایش داش��ته ایم اما حدود 2 هفته 
مانده به ماه مب��ارک رمضان بحث نمایش جدی تر 
شد، اما بنده پیش��نهاد دادم با توجه به حجم بالای 
فعالیت، نیاز به زمانی برای اس��تراحت و برنامه ریزی 
دوباره خواهیم داشت. خودم به شخصه براساس نیاز 
به زمانبندی کار و اجرای نمایش در ایامی متناسب 
در نظر داش��تم »نس��یان« را در ماه صفر به صحنه 
بیاورم که برنامه ها و تمرینات لازم در این باره صورت 
گرفت و از پنجمین  روز ماه صفر، نمایش را به صحنه 
آوردیم که خوش��بختانه در این ایام با استقبال قابل 
توجهی از س��وی مخاطبان علاقه مند به آثار دینی 
همراه بود. ما در این کار سعی کردیم با ارتباط دادن 
موضوعات تاریخی در ادوار مختلف از گذشته تا حال، 
بیننده را به فکر درآوریم و به نظرم ماه صفر فرصت 
خوبی بود که نمایش »نس��یان« به صحنه بیاید. در 
این مدت استقبال مخاطبان چنان بود که اجرای این 
نمایش که پیش از این قرار بود تا دوشنبه ۱۶ آذر در 
مجموعه فرهنگی -  هن��ری برج آزادی روی صحنه 

برود تا جمعه 2۰ آذر تمدید شد.
 مهم ترین مس�اله ای که به دنبال ارائ�ه آن در این 

نمایش بودید، چه هست؟ 
ما به دنب��ال ارائه مفهوم و نکت��ه خاصی بودیم 
و س��عی کردیم ضمن پرداختن به دوران عاش��ورا، 
پیوندی هم به زمان حال داشته باشیم و شرایط آن 
دوران را به وضعیت فعلی برخی افراد گمراه، منافق 
و نفوذی مرتبط کنیم. م��ا در این نمایش به دنبال 
این بودیم که به مردم بگوییم اگر خدا ملاک اصلی 
انتخاب شما نباشد، به هلاکت می رسید. طی تحقیق 
مفصلی که بچه های بشارت کردند، به منابع و اسناد 
تاریخی رسیدند که نشان می داد در طول تاریخ افراد 
بسیاری بودند که از حق دور شدند و به سمت سنگر 
کفر و باطل رفتند و به امام و پیش��وای خود پش��ت 
کردند! متاس��فانه در طول تاریخ و در ش��رایط حال 
می بینیم که بسیاری افراد و شخصیت ها، معیشت را 
به شریعت ترجیح می دهند و ما براساس این مساله 

چارچوبی را برای قصه نمایش در نظر گرفتیم.
 شما در نمایش »غبار« به دنبال نمایان سازی برخی 
از فرمایش�ات حضرت آق�ا درب�اره گمراهی خواص 
بودی�د و در نمایش »نس�یان« به طرح مس�اله نفوذ 
پرداخته ای�د. از همان ابتدای نگارش نمایش�نامه به 

دنبال چنین موضوعی بوده اید؟
ما براس��اس خ��ط اصلی ک��ه خدمت تان عرض 
ک��ردم پیش رفتیم و به تدریج ش��یطانی را در متن 
داس��تان وارد کردیم که در تم��ام بخش ها از دوران 
معاویه تا زمان حال نفوذ کرده و در افرادی که حتی 
ادعای ایمان داشتند رخنه می کرد. آن زمانی که ما 
ن��گارش متن و تمرینات را دنب��ال می کردیم، هنوز 
حضرت آقا به فرمایش��ات ارزشمند خود درباره نفوذ 
نپرداخته بودند و برای ما بسیار جالب بود که چگونه 
در ناخودآگاه اثر به نفوذ رسیده بودیم، مساله مهمی 
که جای کار بسیاری در آثار هنری دارد و این مساله 
قابل تعمیم در داستان ها و روایت های مختلفی است.
 با توجه به پر بازیگر بودن نمایش و پیچیدگی های 
حرکت�ی نقش آفرینان و طراحی میزانس�ن که برای 
اجرای مناسب »نس�یان« لازم بود، زمان کافی برای 

تمرین داشتید؟
ما در »نسیان« کار سنگینی در پیش داشتیم و با 

توجه به محدودیت های ابزاری موجود، بچه ها خیلی 
ت��لاش کردند تا کار به نحو احس��ن برای مخاطبان 
آماده شود. خودتان نمایش را ملاحظه کردید که چه 
اجرای سنگینی صورت گرفت و جنس میزانسن ها 
و ارتباط اعضا با صحن��ه کار پیچیده ای بود که نیاز 
به تمرینات بس��یار داشت. برای همین ما یک ماه را 
به شکلی سخت و فشرده تمرین کردیم به نحوی که 
8 ساعت در روز تمرین داشتیم تا به شرایط ایده آل 
برسیم البته به دلیل اینکه اعضای گروه از بازیگران 
باتجرب��ه و خلاقی بودند، واقعا کار کردن با آنها برای 

من لذتبخش بود.
 در طراح�ی صحن�ه از دکورهای نمایش پیش�ین 
اس�تفاده شد که این مساله نوعی تکرار را در فضای 
بصری مخاطبی که اجراهای مختلف را دیده است، به 
دنبال خواهد داش�ت! دلیل اینگونه طراحی دکور به 

دلیل محدودیت های مالی بوده است؟
حقیقتش دوس��ت ندارم در روای��ت و بازی ها و 
طراحی ه��ا به تکرار آثار قبلی خود دس��ت بزنم و با 
شما در این باره موافق هستم. درباره بازیگران تا حدی 
دس��ت به تغییرات جدیدی زدم تا از هرگونه تکرار 
نزد تماشاگر دور شویم، چراکه این عدم تکرارپذیری 
باعث پویایی و رش��د اثر خواهد ش��د. درباره برخی 
تشابهات رخ داده هم به دنبال عدم تکرارپذیری با آثار 
گذش��ته بودم اما واقعا متحمل شرایط سختی برای 
رس��اندن کار بودیم و بچه های طراح صحنه زحمات 
زیادی کشیدند. نظر بنده هم همین بوده که از دکور 
و وس��ایل صحنه جدیدی اس��تفاده کنیم اما به هر 
ح��ال با توجه به ح��رف و حدیث هایی که برخی بر 
اینگونه نمایش های ارزشی دارند و براساس گفته های 
تهیه کننده اثر، برای صرفه جویی در هزینه ها و عدم 
دور ریختن پول بیت المال، از دکورهای ساخته شده 

قبلی استفاده کردیم.
 10 دقیقه ابتدایی نمایش وارد فضای سمعی و بصری 
ارزن�ده ای ب�ا بهره گیری از سیس�تم ویدئومپینگ، 
واژه های شاعرانه بابک صفی خانی به عنوان نویسنده 
اثر و صدای خاص ناصر طهماس�ب می شویم. این در 
حالی است که استفاده از تکنیک فرمی ویدئومپینگ، 
چندان در ایران مورد اس�تفاده قرار نمی گیرد و تنها 
چند نمایش مانند »ش�بی در کهکش�ان ها«، »آوای 
ن�ور« و »خواهران�ه به وق�ت خی�زران« را به خاطر 
می آورم. دلیل استفاده ش�ما از این نوع سیستم به 
واس�طه ظرفیت های داستانی بوده اس�ت یا از ابتدا 
به دنبال تلفیق روایتی از داس�تان آفرینش آدمی با 

قصه ای عاشورایی بودید؟ 
بگذارید تاریخ دقیق این نوع تفکر را خدمت تان 
عرض کنم که دقیقا 2 م��اه و 2۰ روز برای این نوع 
اجرا و همین ۱۰ دقیقه ابتدایی نمایش فکر می کردم 
که قصه ما از کجا ش��روع و به کجا ختم شود؟ چون 
به نظرم مساله مهمی بود که از آفرینش آدمی شروع 
کنیم. برای همین از ابتدا که خط قصه را دنبال کردم 
به این نتیجه رس��یدم که نش��ان دهیم اگر آدمی از 
ابتدا انتخاب درس��تی داشته باش��د و شیطان زمان 
خود را بشناسد، گمراه نخواهد شد. متاسفانه برخی 
افراد چون خدا را فراموش می کنند و به دنبال مسائل 
دنیوی هستند به گمراهی می رسند البته بخشی از 
آنچه در ذهن داشتیم در این سیستم به مرحله اجرا 
درنیامد، چراکه تجربه تازه ای بود و نیاز به اجراهای 
بیشتری خواهد داشت و طبق گفته های شما این نوع 
تجربیات چندان در ایران به کار نرفته و این برای ما 

یک شرایط جدید در اجرا پدید آورد.
 در چن�د اثر نمایش�ی مانند »کلید« و »ش�عله در 
زمهریر« هم تلاش هایی محدود در ساخت فضاسازی 
متمای�ز بصری داش�ته اید. ای�ن فض�ای تلفیقی از 

ذهنی گرایی و عینی گرایی، به علاقه شما از این نوع 
فرم اجرایی بازمی گردد؟ و اینکه به چه دلیل در بخش 
روایی عاش�ورا در نمایش »نسیان« به چنین اجرای 

بصری دست نزدید؟
بله، ممنون از لطف و نگاه خاص شما. حقیقتش 
من به این نوع اجراها علاقه دارم و همان طور که اشاره 
کردید در گذشته هم سعی در ارائه چنین فرم اجرایی 
داش��تم که در »نسیان« به مرحله کامل تری رسید. 
البته ای��ن نوع اجراها نیاز ب��ه هماهنگی و زحمات 
زی��ادی دارد و ما فرصت مح��دودی برای به صحنه 
بردن نمایش »نسیان« داشتیم. ان شاء الله پیشنهاد 
شما را به اجرا در خواهیم آورد و در پروژه های بعدی 
با کم��ک خداوند چنین تجربه ای را ادامه می دهیم، 
چراکه تاثیر خوشایندی برای مخاطب دارد و موجب 

افزایش احساس و تفکر بیننده خواهد شد.
 در اینگون�ه نمایش ه�ای بهره من�د از سیس�تم 
ویدئومپینگ، نیاز به وج�ود عمق میدان مطلوب و 
حجم گس�ترده صحنه برای انتق�ال توهمات نوری 
به مخاطبان اس�ت، مساله ای که به دلیل محدودیت 
صحنه در س�الن برج آزادی چندان مناس�ب نبوده 

است! چگونه به این سالن برای اجرا رسیدید؟
دقیقا همین طور است و اینکه بسیاری از ایده های 
ما ب��ه دلیل ثابت بودن صحنه از بین رفت. ما حتی 
ب��ه دنب��ال اجرای طرح های��ی مانند پدیدار ش��دن 
ابره��ا و ایجاد ب��اران در صحنه بودی��م که به دلیل 
محدودیت های اجرا نتوانستیم آنها را اجرا کنیم. ما 
در ابتدا قرار بود در پردیس تئاتر خاوران اجرا داشته 
باشیم که عمق و امکانات خوبی را طراحی کرده، اما 
هنوز کاملا راه اندازی نش��ده است و محدودیت هایی 
برای به صحنه بردن نمایش ها دارد. برای همین بعد 
از مدتی که نتیجه نگرفتیم با کمک مسؤولان ارشاد 
برای اینکه حداقل بدون س��الن نمانیم، به مجموعه 

برج آزادی آمدیم.
 م�ا در ای�ن نمایش به تلاق�ی زمان ه�ا و مکان ها 
می رس�یم و کاراکتری با نام سرجون را که نمادی از 
ترس�ایان در طول تاریخ است به عنوان محور اصلی 
روایت می بینیم. این پرداخت روایی چگونه ش�کل 

گرفت؟
در ابتدا قصه ای را انوش معظمی برای ما تعریف 
کرد ک��ه در آن اکس��یری وجود داش��ت و غدیران 
دچار فراموشی می ش��دند. بعدا که با آقای معظمی 
نتوانستیم همکاری کنیم به بابک صفی خانی رسیدیم 
که برخلاف ادعای ما و براس��اس آنچه ایشان عنوان 
کردند، ش��خصیت س��رجون در تاریخ وجود داشته 
اس��ت که وارد دربار معاویه ش��ده و از افرادی است 
که موجب وراثتی بودن خلافت می ش��ود. ما سعی 
کردیم برای اینکه چندان مخاطب را دچار سردرگمی 
تاریخی نکنیم، تخیل را به شخصیت پردازی سرجون 
اضافه کنیم و تلاش کردیم شخصیتی فرا واقع از او 
نشان دهیم. همچنین برخی موقعیت ها و کاراکترها 
را در تعلیق و تخیل تلفیق کردیم که این مس��اله با 
همفکری گروه و تحقیقات صورت گرفته انجام شد. 

 طراحی لباس و چهره پ�ردازی هم در انتقال حس 
درونی نمایش به مخاطب موثر و ارزنده بوده است.

طراحی ها عالی بود و دقیقا همین طور است که 
می گویید. ما امس��ال از خانم زکی زاده برای طراحی 
لباس استفاده کردیم که واقعا طراحی موثری صورت 
داد. با امیر قادری، چهره پرداز نمایش هم سال هاست 
که کار می کنم و س��لیقه و ن��گاه همدیگر را خوب 

می دانیم و از این نظر خیلی موثر بودند.
 طعنه هایی هم به برخی افراد و گروه هایی که مدعی 
مس�لمانی هس�تند زدید، حتی به یزیدهای دوران 

امروز رسیدید!

من که در فضای دینی زندگی کرده و 
سال هاست نفس می کشم، خیلی ناراحت 
می ش��وم که برخی با لباس مسلمانی به 
دنب��ال ضربه زدن به دین زیبای اس��لام 
هس��تند و به دنبال نقد این منافقان در 
این اثر بودم. متاسفانه به دلیل نفوذ برخی 
اف��راد و گروه ه��ا و گرایش های منحرف، 
ضرباتی به پیکر اس��لام وارد می شود. من 
سال هاست به دنبال فرصتی برای مطرح 
کردن مس��اله نفاق هستم و خوشبختانه 
در »نس��یان« به انع��کاس اینگونه رفتار 
پرداختم. ما سعی کردیم افرادی همچون 
معاوی��ه و دیگر ش��خصیت ها را به دوران 
جدیدی بیاوری��م. برخی ها نقد می کنند 
که چرا معاویه را بیشتر از این پلید نشان 
ندادید؟ من می گوی��م معاویه هم مانند 
برخ��ی معاویه ه��ای امروزی در لباس��ی 
منافقانه بوده و به ش��کلی مستقیم خود 
را نمایان نمی کرد. ما هنوز هم می توانیم 
همچون دوران گذشته افرادی را پیدا کنیم که رهبر 
و پیش��وای خود را آنچنان که شایس��ته است یاری 

نمی کنند!
 نحوه اس�تقبال مخاطبان در شب های اجرا چگونه 

بوده است؟
با وجود اینکه کمتر از آثار گذشته تبلیغ داشته ایم 
اما اس��تقبال کم نظیری صورت گرفت و هر شب با 
س��الن تکمیل شده اجرا داش��تیم و حتی برخی به 
دلیل تکمیل سالن نتوانستند به داخل سالن بیایند. 
ب��ا وجودی که موقعیت مکانی ب��رج آزادی به دلیل 
وضعیت ترافیکی بس��یار نامطلوب است و خیلی ها 
برای آمدن به میدان آزادی مش��کل داشتند، میزان 
اس��تقبال مخاطبان عالی بوده اس��ت و مردم نشان 
دادند که از آثار مذهبی و معنوی استقبال می کنند. 
هم��ه اینها لطف خدا و بعد ت��لاش گروهی اعضای 
نمایش بوده اس��ت. ما اساتیدی مانند اردلان شجاع 
کاوه و میرطاهر مظلومی در این نمایش داشتیم که به 
نحو احسن برای کار وقت گذاشتند و همفکری کردند 
و الحمدلله تلاش ها مورد قبول مردم هم قرار گرفت.

 البته منتقدان و در واقع مغرضانی دارید که در صدد 
تخطئه اثر و کارگردانی شما هستند!

بله، متاس��فانه به شکلی دردناک چنین تفکری 
وجود داش��ته و دارد! من به این دوستانی که غرض 
دارند می گویم من ب��ه دنبال اینگونه آثار نمی روم و 
خدا می خواهد چنین اتفاقی ش��کل بگیرد و یکی از 
دلایل موفقیت را به خاطر حس همکاری و مشارکت 
گروهی می دانم و اینکه 22 سال است در این مسیر 
سختی های بسیاری کشیدم، اما برخی ها تنها ظاهر 
قضیه را می بینند. من به طور متوسط سالی یک اجرا 
داش��ته ام و همه این اتفاقات با تلاش و سختی هایی 
بوده که هر کسی نمی تواند آن را متحمل شود، چراکه 
خیلی ها زود از کوره در رفته و از فضا خارج می شوند. 
خیلی از مطالب را نمی توان رسانه ای کرد. بعدا به شما 
به شکل خصوصی خواهم گفت! سال ها است که با 
گروه گسترده ای بدون هرگونه حاشیه سعی کردیم 
اجراهایی موثر و ارزشی برای مخاطب داشته باشیم و 

برخی ها فقط به دنبال انتقاد و حسادت بودند!
 و هماهنگ�ی گروهی گس�ترده از بازیگران نیاز به 
تمرکز بالاتری در مدیریت صحنه و طراحی حرکات 

خواهد داشت.
احس��نت. ش��ما همین صحنه آخری را که وارد 
غدیران می شویم دیده اید که چگونه با سختی باید 
3۰ نف��ر را در صحنه طراحی کرده و به میزانس��ن 
درستی برسیم و این کار طاقت فرسایی خواهد بود. 
ما آن میزانس��ن را در حدود ۴ روز تمرین کردیم و 
حوصله بالایی می خواس��ت که تک تک بچه ها را به 

شکلی مطلوب چیده و طراحی کنیم.
 برنامه هایی برای آینده با موسسه فرهنگی بشارت 
در راستای به صحنه بردن نمایش های آیینی تدارک 

دیده اید؟
متاسفانه به دلیل نگاه های حسادت ورزانه برخی 
اف��راد و عدم حمای��ت نهادهای فرهنگ��ی چندان 
ش��رایط مطمئنی ب��رای اجراه��ای آین��ده نداریم. 
بچه های فرهنگی بش��ارت که با تمام توان و تنها به 
دلیل اعتقادات معنوی به تولید اینگونه آثار دس��ت 
می زنند، وقتی انتقادات و اتهامات ناجوانمردانه برخی 
را می بینند، دیگر خسته برای چنین فعالیتی خواهند 
شد و این طبیعی است که افرادی بی چشمداشت و 
خس��تگی ناپذیر کار کنند و بعدا نه تنها حمایتی از 
آنها نش��ود بلکه مورد اتهام بیهوده هم قرار گیرند! با 
هم��ه اینها باز هم امید به ادام��ه این فعالیت دارم و 
ان ش��اء الله به لطف خداوند در ایام فاطمیه باز هم به 

صحنه می آییم.

گفت وگوی »وطن امروز« با محمدرضا مداحیان، کارگردان نمایش دینی-آیینی »نسیان«

نفوذی که با شیطان می آید!
اخبار
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